
RADA MIAST A MARK!
AI. J. Plhud"'klego 95
05-270 MARK!

tel. (0·22) 781-10-03
Fax 781-13-78

mojo Mazornieckie

Uchwala Nr II1/15f2010
Rady Miasta Marki

z dnia 22 grudnia 2010 roku

w sprawie przyjecia stanowiska Rady Miasta Marki wobec rzqdowego projektu
Programu Budowy Dreg Krajowych na lata 2011 - 2015

Na podstawie art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku 0 samorzadzie gminnym
(Dz. U. z 2001 roku Nr 142, poz. 1591 z pozniejszymi zmianami) uchwala sie co nastepuje:

§1

Przyjmuje sie "Stanowisko Rady Miasta Marki w sprawie rzadowego projektu Programu
Budowy Drog Krajowych na lata 2011- 2015" stanowiace zalacznik do uchwaly.

§2
Przekazanie uchwaly do Departamentu Drog i Autostrad Ministerstwa Infrastruktury, Komisji
Infrastruktury Sejm RP, Podkomisji stale] ds. transportu drogowego i drogownictwa,
Podkomisji stale] ds. monitorowania wykorzystania funduszy Unii Europejskiej w zakresie
infrastruktury, Urzedu Marszalkowskiego Wojew6dztwa Mazowieckiego, Generalnej
Dyrekcji Dr6g Krajowych i Autostrad powierza sie Burmistrzowi Miasta Marki.

§3
Uchwala wchodzi w zycie z dniem podjecia,

Iltze czacylty i Marki

Marcin PIOtrowski



RADA MIAST A MARKI
AI. J. PII, ud"klego 95
05-270 MARKi

tel. ("-~2) 781-10-03
Fax 781-13'78

mojo Mazomieckie

Zalacznik do Uchwaly
Nr III/15/2010
Rady Miasta Marki
z dnia 22 grudnia 2010 roku

Stanowisko Rady Miasta Marki w sprawie rzadowego projektu Programu Budowy Dr6g

Krajowyeh na lata 2011 - 2015

Rada Miasta Marki stanowczo i jednoznacznie wnioskuje 0 wpisanie odcinka drogi S8 od
Marek do Radzymina, jako zadanie do realizacji do 2013 r..

Uzasadnienie

Droga ekspresowa S8 jest jednyrn z najwazniejszych ciagow komunikacyjnych w Polsce.
Znalaz!o to swoje odzwierciedlenie poprzez wpisanie jej jako priorytetowego zadania w
ramach Programu Budowy Drog Krajowych na lata 2011-2015 ("Program") w calosci. Z
uznaniem nalezy odnotowac fakt, iz zawarte zostaly w Programie istotne z punktu widzenia
Marek odcinki drogi S8 Marki - Drewnica oraz Drewnica - Radzyrnin, stanowiace lacznie
tzw. Obwodnice Marek ("Obwodnica").

Pragniemy jednakze zwrocic Panstwa uwage na fakt, iz kluczowy odcinek drogi S8, tzw,
Obwodnica Marek, zostala ujeta jako zadanie do realizacji po 2013 r.

Ponizej przytaczamy argumenty, ktore powinny zostac wziete pod uwage i jednoznacznie
wskazuja na koniecznosc wykonania omawianej inwestycji w mozliwie najkr6tszym czasie.

Natezenie ruehu - Sredniodobowego ruehu pojazdu w roku 2010 wynosi okolo 58 tysiecy
pojazdow.

Droga krajowa nr 8 w Markach jest jednyrn z najbardziej zatloczonych odcinkow dr6g w
Polsce. Wszelkie rezerwy przepustowosci zostaly juz wyezerpane. W Programie wskazuje
sie, iz .matezenie ruchu jest jedna z podstawowych przeslanek wyboru inwestycji do
realizacji". Zwraeamy uwag~ na fakt, ze wstepne wyniki pomiaru ruehu wykonane w
roku 2010 wykazuja sredniodobowy rueh pojazdow samoehodowyeh ("SDR") na
poziomie 58 tys. pojazdow na dobe. Znamienny jest fakt, iz pogladowa mapa bedaca
elementem Programu przewiduje takie natezenie ruehu dopiero w roku 2025! Istotne jest,
iz znaczna czesc pojazdow przejezdzajacych przez Marki to samochody ciezarowe, co wynika
z tranzytowego charaktery drogi krajowej nr 8. Wyzszy ruch pojazdow (SDR) w
wojewodztwie mazowieckim wystepuje jedynie w Raszynie, gdzie !llczll sie drogi krajowe nr
7 i 8, jednakze zgodnie z planami zawartyrni w Programie ten odcinek uzyska alternatywe dla
czesci ruchu przez niego obecnie przechodzacego w postaci autostrady Al i A2.



Odcinek korytarza pierwszego sieci TEN-T

Droga krajowa nr 8 w Markach stanowi poczatkowy odcinek pierwszego korytarza TEN -T
Warszawa - Budzisko (tzw. Via Baltica), co oznacza, ze jest to jeden z glownych szlakow
drogowych w kraju i wystepuje na nim wysokie obciazenie ruchem tranzytowym. Wlaczenie
drogi ekspresowej 88 na omawianym odcinku do sieci TEN -T pozwala oprzec sie na
dzialaniu 6.1 Rozw6j sieci drogowej TEN - T w ramach Programu Infrastruktura i
Srodowisko. Pozwoliloby to na pozyskanie dotacji w wysokosci 100% kosztow
kwalifikowanych inwestycji, ktore mega bye przeznaczone na budowe dreg ekspresowych i
obwodnic. Obwodniea Marek idealnie wpisuje si~ w to dzialanie!

Istotne znaezenie dla ruehu lokalnego i aglomeraeyjnego

Droga krajowa nr 8 w Markach sluzy nie tylko tranzytowi, ale rowniez codziermym dojazdom
do pracy mieszkaric6w Marek, Radzymina, Wyszkowa i okolicznych miejscowosci.

Oehrona srodowiska

Obecny przebieg drogi powoduje bezproduktywne zuzycie ogrorrmych ilosci paliwa w trakcie
proby przejazdu przez Marki. Zanieczyszczenia wplywaja negatywnie na standard zycia, a
przede wszystkim na zdrowie mieszkaricow Marek, szczeg6lnie tych rnieszkajacych w
bezposrednim sasiedztwie drogi. Oczywistym problemem sa drgania czy ponadnormatywny
poziom halasu, opisane w dokumencie przygotowanym przez Marszalka Wojewodztwa
Mazowieckiego .Dokumentacja do okreslenia Programu ochrony srodowiska przez halasem
dla teren6w poza aglomeracjami, polozonych wzdluz odcinkow drogi krajowej nr 8, na
terenie wojewodztwa mazowieckiego ". Dokument podkresla, ze jedynym rozwiazaniem w
przypadku Marek jest budowa obwodnicy.

Bezpieczenstwo

Pomimo duzej liczby skrzyzowan z sygnalizacja swietlna, faktu iz wszystkie przejscia sa w
nia wyposazone oraz dw6ch fotoradar6w, liczba wypadk6w jest znaczna, Bardzo
niebezpiecznym miejscem jest zjazd z Trasy Torunskiej poprzez lacznice (tzw. slimak). Brak
alternatywnej drogi powoduje, iz kazdy incydent permanentnie blokuje trase Warszawa 
Bialystok. Nagmirme jest rowniez lamanie przez kierowc6w ograniczenia predkosci i
przejezdzanie na czerwonym swietle, co istotnie odbija sie na bezpieczenstwie, Jedynie
budowa obwodniey moze doprowadzic do poprawy sytuacji,

Spojnosc sieei drogowej

Obwodnica Marek, jako jedyny odcinek drogi ekspresowej 88, planowana jest do realizacji
po 2013. Jezeli te zamierzenia zostana zrealizowane, to cala droga ekspresowa 88 bedzie
ukonczona, wlaczenie z newralgicznymi elementami takimi jak Most Grota Roweckiego. Juz
w polowie 2012 roku, droga ekspresowa 88 od strony Warszawy bedzie koriczyc sie w
Markach, przechodzac z pieciopasowego bezkolizyjnego przekroju w kazdym kierunku do
dwoch pasow z kolizyjnymi skrzyzowaniami przecietnie co 500 metr6w oraz wyjazdami z
posesji, W 2012 wszystkie wieksze miejscowosci od Warszawy do Bialegostoku beda mialy
obwodnice ekspresowe, za wyjatkiem M_. Toka sytuacja w polaczeniu z PWno-~M



przywr6ceniem ciezkiego ruchu samochodowego na Moscie Grota Roweckiego doprowadzi
do paralizu komunikacyjnego.

Istotne obejscie drogowe

Dodatkowo w ramach zalacznika 3 do Programu wskazane zostaly podstawowe kryteria,
zgodnie z kt6rymi wskazywane beda do realizacji dodatkowe zadania polegajace na budowie
obejsc miejscowosci. Wymienione sa tam takie kryteria jak sredniodobowy ruch pojazdow w
odniesieniu do sieci dr6g krajowych, plynnosc ruchu w ciagu drogowym, lokalizacja w ciagu
drogi GP - rozpatrujac te kryteria ponownie Obwodnica Marek powinna stac si~

priorytetem.

Kwestie spoleczne

Mieszkaiicy Marek przygotowali w ubieglym roku akcje "TAK dla Obwodnicy MAREK"
pozytywna akcje obywatelska, Miala ona na celu uzrnyslowienie skali problemu, jak rowniez
to, ze bez blokowania dr6g, w spos6b pozytywny, mozna zasygnalizowac istniejacy problem i
dazyc do jego rozwiazania w spos6b dojrzaly. Dzialania te mialy na celu wyrazic poparcie dla
szybkiej budowy dr6g w naszym kraju i zarazem pokazac, ze wiekszosc spoleczenstwa jest
zwolennikami dzialal pozytywnych. W ciagu miesiaca zebrano 11 tys. podpis6w za realizacja
inwestycji.

Efektywne ekonomicznie rozwiazanie przejsciowe

Dodatkowo zwracamy Panstwa uwage, ze bezwzglednym priorytetem powinno bye
wybudowanie odcinka drogi ekspresowej 88 Marki - droga wojew6dzka 631 0 dlugosci 4
krn. Odcinek ten nie wymaga powstania skomplikowanych obiekt6w inzynieryjnych
(najwazniejszy z nich Wezel Marki, powstaje w ramach przebudowy drogi 88 Modliriska >

Marki), dodatkowo bylby budowany od podstaw, co rowniez upraszcza proces inwestycyjny.
Biorac pod uwage aktualne i przewidywane przez GDDKiA koszty budowy dr6g
ekspresowych inwestycja ta zamknelaby si~ w kwocie 140 - 160 mIn zl. Pozytywne efekty
oddania tego kr6tkiego odcinka bylyby bardzo duze, Pozwolilaby on na stworzenie
alternatywy dla przebiegajacej przez Marki drogi krajowej nr 8. Powstaly w ten spos6b ciag
komunikacyjny bylby w znacznej mierze bezkolizyjny.

Zdaniem Rady Miasta Marki, powyzsze argumenty swiadcza jednoznacznie 0 koniecznosci
jak najszybszego przystapienie do budowy Obwodnicy Marek.
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